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                                MÍR A ŠTĚSTÍ  

……………………………………………………………………………………… 

                                                              

Všichni si přejeme být šťastní a mít v životě lásku a klid. Lidé se ale málokdy cítí 
šťastní a jen velmi zřídka někdo trvale zažívá lásku a vnitřní mír. Proč tomu tak je? 
Jaká je příčina tohoto rozporu? Proč jen málokdo získává to, po čem všichni na světě 
tolik touží? Proč? Musí existovat nějaká příčina. Touha po štěstí, klidu a lásce se týká 
každého bez výjimky, a přesto se to podaří jen velmi malému množství lidí. Proč? 
Odpověď na tuto otázku je pro náš život zásadně důležitá. 

                                                             
Proč většina lidí nezažívá štěstí, které je všem dostupné? Světci to vysvětlují 

obecnou tendencí lidských bytostí hledat štěstí ve světě kolem nás místo v sobě. Lidé 
jsou přesvědčení, že budou šťastnější, když získají nějakou věc, setkají se s určitými 
lidmi, koupí si dům, najdou si partnera nebo dobré zaměstnání, podaří se jim zlepšit 
svou finanční situaci nebo něco obdobného. Je to všeobecná tendence většiny lidí. 
Moudří lidé chápou, že tento způsob je zaměňováním štěstí za potěšení. 

 
Jaký je rozdíl mezi dočasným potěšením a trvalým štěstím? Potěšení je závislé na 

smyslovém užívání si podnětů ve světě kolem nás. Štěstí vychází z našeho nitra 
a nezávisí na žádné vnější okolnosti.  

                                                               
Moudrý člověk od světa neočekává, že mu přinese trvalý mír a štěstí. Všechny 

naše vztahy ve světě podléhají neustálým změnám. Proměnlivost je nezastavitelným 
principem. Trvalý mír a štěstí jsou nalezeny pouze tehdy, až je člověk schopen vnímat 
svou věčnou Existenci - Átman. 

 
Přijde čas, kdy již v životě duchovního hledajícího nepřichází v úvahu žádná 

frustrace, protože si je vědom, že je jeho skutečná Existence nesmrtelná a nemůže být 
zničena. Jeho pravé Já nebylo nikdy zrozeno a nikdy nezemře. Po tomto poznání již 
člověka nic na světě nemůže vyvést z míry. Átman neboli čisté Vědomí nebylo nikdy 
zrozeno a také nikdy nezemře. Hledající shledává, že je čistým Vědomím, tak proč se 
čehokoli obávat? Prostě jen ve štěstí a radosti existuje, ať už mu podle vesmírného 
uspořádání přichází do života cokoli. 

 
Tím, že se snažíte minimalizovat své potřeby a zbavovat se svých tužeb, používáte 

pro svůj vývoj negativní přístup. Tento přístup je nápomocný, ale sám o sobě nestačí. 
Měli byste do svého života zahrnout také pozitivní přístup. Jaký je pozitivní přístup? 
Znamená to žít pro druhé a snažit se, aby byli šťastní. To vám přinese skutečné vnitřní 
štěstí. 
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Lidé si myslí, že štěstí znamená potěšit své smysly věcmi nebo lidmi, kteří jsou jim 
příjemní. Pocit, vznikající při kontaktu našich smyslových orgánů s předmětem naší 
touhy, je chybně nazýván štěstím. To ale není štěstí, nýbrž pouhé potěšení.  

                                                               
Pokud hledáte štěstí, které závisí na něčem mimo vás - na lidských bytostech, na 

situacích nebo na jakýchkoli jiných vnějších okolnostech - nikdy šťastní nebudete. 
Vezměte to jako fakt. Sluha nemůže být nikdy šťastný. 

                                                               
Nepříznivé okolnosti nejsou důvodem ke smutku či hněvu. Příčinou strádání je 

naše nevědomost. Trápení způsobuje naše nepochopení toho, o co v našem životě jde. 

 
Zrození nemáme ve svých rukou. Narodili jsme se. Faktem je, že jsme přišli na 

tuto planetu Zemi, a že jsme zde. Jednoho dne jistě zemřeme, o tom není pochyb. Od 
té doby, co jsme se stali vědomými a schopnými o sobě přemýšlet, je jedinou 
znepokojující otázkou, zda můžeme být šťastní. Žádná jiná otázka není důležitá - 
pouze tato. 

 
Duchovní hledající dochází nakonec k uvědomění, že je pozorovatelem, který je ve 

skutečnosti někým jiným, než jsou všechny pozorované jevy. Je něčím víc. Tímto 
způsobem, s dostatečnou praxí a po určitém čase, v závislosti na stupni, na kterém se 
hledající nachází, na jeho zázemí, jeho opravdovosti a zápalu pro duchovní 
seberealizaci, začnou zevnitř přicházet vlny míru a harmonie. 

 
Svět vnímáme svými pěti smysly: sluchem, zrakem, hmatem, chutí a čichem. Podle 

smyslů lze do pěti kategorií rozdělit i veškerý hmotný svět. Některé věci můžeme 
vidět, zvuky slyšíme, jídlo ochutnáváme a s jinými podněty jsme zase v kontaktu 
prostřednictvím hmatu či chuti. Potěšení vzniká, když vstoupí smyslové orgány do 
kontaktu s určitým podnětem odpovídajícím smyslu. Potěšení je ale něco jiného než 
trvalé štěstí. 

                                                               
Člověk, který říká, že je nešťastný kvůli někomu jinému, ještě nenastoupil 

duchovní cestu. Příčiny všech našich potíží se nacházejí v nás samotných. Pramení 
z očekávání, že svět se bude přizpůsobovat našim přáním. Přejeme si, aby se druzí 
chovali tak, jak my chceme. Ale tento postoj ke štěstí nevede. Chyba není ve světě, 
ale v nás. Musíme napravit sami sebe, a ne svět. 

 
Začnete-li se ptát „Kdo jsem?“, změní se celý způsob vašeho hledání štěstí. Obecně 

rozšířeným způsobem hledání štěstí je směřování ven ze sebe prostřednictvím 
potěšení smyslů v kontaktu s podněty vnějšího světa. Hledající na duchovní cestě se 
obrací o sto osmdesát stupňů jiným směrem! Prvním krokem je přerušení kontaktu 
mezi smysly a podněty. Když nedáte svým smyslům žádné podněty pro potěšení, 
začíná meditace. Svatí říkají, že centrum štěstí je v nás, a místo toho, abychom prahli 
po lidech a věcech, bychom měli odvádět svoji pozornost směrem dovnitř. Tím začíná 
duchovní cesta, na niž jednoho dne vstoupí do vašeho života trvalé štěstí. 
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Lidé plýtvají svými životy, když hledají štěstí v zapomnění. Připomíná to chování 
pštrosa. Pštros strčí hlavu do písku a myslí si, že se tím problému zbaví. Takto ale 
nebezpečí neunikne. Je to obecně rozšířený způsob lidského života. Svatí říkají: 
„Nehledejte štěstí v zapomenutí“. Pravé štěstí přichází s rozšiřováním vašeho vědomí 
a s hlubším sebepoznáním. 

 
Lidé se snaží být šťastní prostřednictvím zapomínání na své pravé Já. Jsou 

ovládnuti sebeklamem vycházejícím z nepochopení skutečné podstaty života. Přesto 
je na tom založen způsob života většiny lidí. Lidé nechávají mysl, nejdůležitější 
nástroj, který jim byl Bohem dán, aby se stala podřízenou potěšením ze smyslů. Mysl 
je vyšší a jemnější než smysly. Smysly jsou hrubší povahy. Nižší tak překonává vyšší. 

 
Kdykoliv dojde ke kontaktu mezi smyslovým orgánem a jemu odpovídajícím 

podnětem, vzniká pocit potěšení, který ovládne mysl. Co se vlastně stane? V tom 
okamžiku zapomeneme, čím jsme. Jsme tak přemoženi svými smysly a zážitkem 
potěšení, že zapomínáme na své pravé Já. Toto sebezapomenutí je považováno za 
„štěstí“. Ve skutečnosti jde o požitek založený na ztrátě uvědomění si svého pravého 
Já. Takto se lidé snaží být šťastnými tím, že na sebe zapomínají. Tímto způsobem ale 
nikdy ke skutečnému štěstí nedojdou. Nikomu se prostřednictvím smyslů štěstí najít 
nepodařilo a ani se to nikomu nikdy nepodaří.  

 
Existuje pouze jeden způsob jak dosáhnout štěstí. Jen ti mohou být šťastní, kdo se 

snaží přispět ke štěstí druhých. Ti, kteří jsou zaměřeni na své vlastní štěstí, šťastní 
nikdy nebudou. Snažíte-li se učinit šťastnými druhé, vaše ego je upozaděno a tím, že 
ostatní zvete, abyste se s nimi podělili o to, co vám Bůh dal, zvete  k sobě i štěstí.  

 
Štěstí je vždy jen dočasné, pokud závisí na jiném než vnitřním zdroji. Nemůžeme 

být šťastní, jsme-li závislí jen na situacích ve světě - materiálním blahobytu, podpoře 
od ostatních, pochvale a uznání druhých... 

 
Nechť je život místem plným štěstí. Štěstí do života vstoupí jen tehdy, snažíme-li 

se posloužit druhým. 

 
Vědecký pokrok přináší do našeho života více pohodlí a mnohé vymoženosti, ne 

však vnitřní mír. Pohodlný a bezproblémový život má jen malou hodnotu, když v něm 
chybí mír. Klidu je možné dosáhnout jen prostřednictvím duchovního vývoje.  

 
Lidé mají stále nějaké starosti a potíže. Podívejte se na ptáky a ostatní zvířata, jak 

si zpívají a žijí bez problémů v souladu se svou přirozeností. Nepořádají konference, 
na kterých by jich tisíce diskutovaly o problémech, protože následují své přirozené 
instinkty. Ti lidé, kteří objevili a jednají v souladu se svou vlastní pravou přirozeností, 
žijí také šťastným životem.  

 
Jsme částí Celku. Spočineme-li v harmonii s Veškerenstvem a mezi námi a Celkem 

nezůstává žádný rozpor, začneme zažívat trvalý mír. 
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Lidé si občas stěžují, že je velmi těžké následovat duchovní cestu. Je to však jediný 

způsob, jak se dostat k trvalému štěstí. Proto jsou největšími šťastlivci pouze ti, kteří 
se rozhodli jít duchovní cestou, ať už se potýkají s jakýmikoli problémy. 

 
Nebuďte oklamáni vlnami míru a štěstí, které se v životě duchovně hledajícího 

začnou postupně objevovat, i když trvají určitou dobu, dokonce po několik dní nebo 
měsíců. Nemyslete si, že jste dosáhli dokonalosti. Znovu vás něco vyvede 
z rovnováhy, protože vrstvy nečistot uvnitř jsou nespočetné a nikdo nemůže říct, jak 
dlouho bude vaše usilování na duchovní cestě pokračovat. 

 
Jaký je správný postoj k zážitku vnitřního míru? Nedovolte, aby se ego zvětšilo, 

ale děkujte Bohu a Guruovi. 

 
Duchovní cesta vede směrem z vnějšku do nitra. Jak se dostáváme hlouběji, 

přestávají vyvstávat jakékoli myšlenky a zůstává pouze to, že jsme. Naše existence je 
tu stále, nejsme myšlenkami. V tomto stavu jsme jako čistá Existence a Vědomí, 
přestože nejsou žádné myšlenky. Jak jinak bychom mohli tento stav nazvat než 
naprostým tichem? Myšlenky pouze ticho narušují. 

 
Nejšťastnějšími na světě jsou ti, kteří žijí přítomností. Takové lidi lze přirovnat ke 

květině, která právě teď vykvetla a šíří kolem sebe vůni.  

 
Duchovní cesta vás zavede až do stadia, kdy vás opustí všechny pochybnosti. 

Veškeré otázky zmizely a vy cítíte, že jste dosáhli duchovní realizace a poznání. 
Nepřichází už pro vás v úvahu být nešťastní, nic vám nezpůsobuje problémy – 
nezůstává nic než mír a klid. 

 
Člověk, který přijímá všechno, jak přichází, a příliš neplánuje, bývá šťastný 

a prostý konfliktů. Žít v přítomnosti znamená nezabývat se vzpomínkami na minulost 
ani úvahami o budoucnosti. Možnost žít tady a teď se nabízí pro každého. 

 
Sami si vytváříte stres, pokud se ztotožňujete s materiálním světem Přírody a 

s proměnlivými jevy jako je tělo, smysly, mysl či intelekt. Z duchovního úhlu pohledu 
si stres vytváříte tím, že se považujete za část hmotného světa, místo abyste pochopili 
a prožívali sami sebe jako neměnnou Pravdu (tj. Vědomí). Pokud někdo chce natrvalo 
překonat problém stresu, musí skoncovat se svým ztotožňováním se s tělem. 

 
Vy sami jste stoprocentně zodpovědní za všechny své bolesti a problémy - nikdo 

jiný než vy. Vy sami si nesete zodpovědnost. Nikdo vám nemůže způsobit problém, 
pouze vy sami sobě. Jste experty na vytváření svých problémů. Žijeme v době 
specializace. V nemocnicích pracují například zvlášť ušní, nosní a krční specialisté. 
Většina lidí dosáhne odbornosti v některé oblasti. Jednou z těchto oblastí je 
specializace na tvorbu vlastních problémů. Mnoho lidí můžeme považovat za experty 
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právě v tomto oboru. Upustíme-li od této své specializace, zbavíme se všech 
problémů. 

 
Vaše mysl se jen vymlouvá, říká-li: „Jsem ve stresu kvůli tomuto člověku.“ Nebo: 

„Příčinou je moje dcera - můj manžel - můj bratr - má sestra …Kdyby se on nebo ona 
jen trochu změnili, byl bych šťastný.“ Oni se ale změnit nehodlají, změnit se musíte 
vy. Pokud se vám opravdu podaří změnit se, nikdo na celém světě vás nemůže dostat 
do stresu. 

 
Veškerý stres nás opustí, probudí-li se v nás poznání, že nejsme tělem. Jsme částí 

nezrozené, věčné, nekonečné Pravdy nazývané různými jmény - Bůh, Božská Síla 
nebo jakkoliv ji chcete nazvat. Jsme její součástí. 

 
Naše skutečné Já a Bůh jsou jedním a tímtéž. Jsme a tudíž je stále přítomno i naše 

pravé Já, tak proč tolik postrádáme lásku, štěstí a mír? V čem je problém? Existujete a 
vaší existencí je Bůh, a přesto naříkáte a trápíte se. Proč? Je důležité, abyste o těchto 
otázkách vážně přemýšleli. 

 
Všichni lidé hledají štěstí, lásku a mír, ale většinou špatným způsobem. Proto se 

jim to také nedaří. Lidé se snaží získat štěstí ve světě kolem sebe – ve věcech, ve 
vztazích, pomocí smyslových zážitků… Za všemi lidskými aktivitami je právě touha 
po štěstí. Dokonce i pro konzumaci alkoholu je motivací přání zapomenout na 
starosti, na minulost i na obavy z budoucnosti. V sebezapomenutí zažívá takový 
člověk na chvíli určitý klid. I sexuální prožitek je založen na podobném principu.  

 
Všichni jsme se mnohokrát přesvědčili o tom, že hledání štěstí prostřednictvím 

smyslových potěšení přináší jen krátkodobé uspokojení. Potěšení za chvíli odezní, 
starosti a napětí se nijak nezmenšily a vnitřní konflikt naopak ještě zesílil. Za 
nenaplněným hledáním štěstí, lásky a míru stojí základní nepochopení, kam se při 
hledání obracet. Štěstí, láska a mír jsou ve vás, ne nikde kolem vás.   

 
Většinou si chceme užívat potěšení svých smyslů. Tato radost ale nikdy netrvá 

dlouho a vždycky po ní následuje frustrace a nespokojenost. Chcete-li nastoupit cestu 
za skutečným štěstím, láskou a vnitřním mírem, musíte učinit první krok. Musíte začít 
na rovině smyslového vnímání. Prvním předpokladem je snaha o ukáznění svých 
smyslů. Jinak to nejde. Ještě nikdy se v historii celého světa nikomu nepodařilo najít 
trvalý mír a štěstí bez dobrovolného zřeknutí se požitků světa. Jinou cestu  ke štěstí se 
nikdy nikomu najít nepodaří. Takto lze shrnout podstatu všech duchovních poselství. 
Nezáleží na tom, zda se obrátíme k moudrosti Krista, Krišny, Mohameda nebo 
jakékoli jiné duchovní autority. 

 
Začněte hledat štěstí jinak než dosud a obraťte se dovnitř, místo abyste se rozhlíželi 

kolem sebe. Pokud nezměníte způsob hledání, nemůžete uspět. Všechno, co hledáte, 
je součástí vaší čisté Existence, neboli, jinými slovy, vaší duše či božského prvku 
v každém z nás. Jste částečkou věčného Štěstí, Lásky a Míru. Bůh je Štěstím, Láskou 
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a Klidem a vy jste Jeho součástí. Tuto skutečnost však můžete naleznout jen v sobě 
tím, že přestanete být zaměřeni ven ze sebe. 

 
Pro dosažení trvalého, úplného míru není potřeba nic odnikud získávat, protože 

klid je součástí naší vlastní přirozenosti. Mír a Duch nejsou od sebe odlišní. Než však 
nakonec dospějeme k tomuto nejvyššímu stavu, zažíváme tzv. sattvický klid.  

 
Postupně začíná v životě hledajícího převažovat kvalita sattvy a s ní přicházejí 

i záblesky míru. Duchovní hledající by však měl směřovat k tomu, aby přesáhl 
i sattvický mír. Protože i tento druh vnitřního míru hledajícího vnitřně svazuje 
a vytváří pro něj blok na cestě. Je však velmi obtížné dostat se až za kvalitu 
sattvického klidu. Daleko snadnější je osvobodit se z ocelových pout než zpřetrhat 
pouta zlatá. Je těžké se jich vzdát. Hledající, u něhož převládá kvalita sattvy, čerpá 
potěšení z jemnějších forem sattvické radosti a má tendenci si jich užívat. 

 
Také člověk s převahou kvality radžas, když se oddává nějakému požitku, zažívá 

určitý klid. Tento klid je však narušován různými dalšími faktory a není skutečný – je 
iluzí vznikající ze sebezapomenutí. V pití, sexu či jiných požitcích zapomínáme na 
své bolestivé vzpomínky, ale i na svou pravou přirozenost. Na okamžik přichází určitá 
úleva, která brzy odezní. 

 
I člověk, u nějž převládá kvalita tamasu, zažívá určitý klid. Jeho klid má však 

podobu lhostejnosti, lenosti a ospalosti. Jde spíše o iluzi klidu než o skutečný klid. 
Nikdy nemůže přinést naplnění.  

 
Je na každém z nás, zda si budeme svým vlastním přítelem či nepřítelem. Pokud 

neukázňujeme své smysly a mysl, stáváme se svým vlastním nepřítelem. Tak jako 
proti sobě bojují nepřátelé, tak se i v nás rozpoutává konflikt. Pokud jsme schopni 
ovládat své vášně a smysly, zjišťujeme, že máme sami v sobě přítele. A přátelství 
přináší štěstí a klid.  

 
Svatí říkají: „Chcete-li žít v míru, osvoboďte se tím, že budete dělat práci, která je 

vaší povinností.“ Nezanedbávejte práci, kterou je třeba udělat. Plňte povinnosti 
okamžitě a nic neodkládejte. Pokud chcete mít v mysli klid, musíte vykonat práci, 
která je aktuálně potřebná. 

 
Stres přetrvává až do duchovní realizace, kdy vlastní zkušeností nahlédneme na 

svou skutečnou přirozenost, která není ničím jiným než čistým Vědomím. Do té doby 
se nikdo nemůže vyhnout stresu. Snažíte-li se změnit jednu situaci, protože si myslíte, 
že jiná bude lepší, pocítíte po jisté době stres i v ní. Zpočátku se bude zdát, že jste ze 
sebe napětí setřásli a osvobodili se, ale brzy budete muset čelit něčemu dalšímu. 
Mnohdy dojdete k závěru, že jste si změnou nepolepšili. Nová situace je ještě 
náročnější. Takový už je život. Trvalým řešením je následování duchovní cesty 
a rozvíjení víry. 

…………………………………………………………………………………… 


